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ANI BOD. HOKEJISTÉ
NA SEVERU POHOŘELI
REPREZENTACE V KARJALA CUPU PROHRÁLA VŠECHNA UTKÁNÍ STRANA 15

Svátek slaví: Leopold

Velké oslavy u lidoopů v pražské zoo. Richard slavil 30, Kawi jeden rok
Hned dvě zvířecí celebrity ze Zoo Praha oslavily společně s návštěvníky své narozeniny. Gorilímu samci Richardovi (na snímku) je letos 30 let, to orangu-
tan sumaterský Kawi slaví teprve svůj první rok života. „Oba patří mezi naše nejpopulárnější zvířecí osobnosti, a protože jsme chtěli vyjít vstříc jejich
příznivcům, oslavy narozenin jsme připravili na jeden den,“ popisuje ředitel zoo Miroslav Bobek. „Třicátník Richard je skvělým vůdčím samcem pražské
gorilí rodiny a několikanásobným otcem. Svého času se stal vítězem trochu jiné reality show Odhalení a pojmenovali jsme po něm i ceny, které Zoo Pra-
ha každoročně uděluje. A Kawi, roční orangutaní sameček, je zkrátka naše ‚sametové‘ mládě: narodil se loni 17. listopadu,“ dodal. ČTK

„Před Vánoci PCR test
pro každého zdarma“
Vánoční svátky. Hrozí, že po prosincovém volnu stoupne úmrtnost. Epidemiolog Maďar. „Mezi dětmi je
teď incidence velmi vysoká, mohou nakazit prarodiče.“ Nouzový stav. Vyloučit ho nelze, říká Jurečka STRANA 2
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Dalších sto stromů. Rodiny politických vězňů vysadily 11 lip a 89 javorů
U Památníku Vojna na Příbramsku vznikla Alej svobody, vysadili ji rodiny politických vězňů a další dobrovolníci, celkem se jich zapojily čtyři stovky. Alej,
která je společným projektem města Příbram a Nadace Partnerství, tvoří 11 lip a 89 javorů. „První zasazenou lípou, a to přímo v areálu památníku, byl
potomek památného stromu,“ řekli za Nadaci Partnerství David Kopecký a mluvčí příbramské radnice Eva Švehlová. Jednalo se o čtvrtý ročník této akce
k připomínce výročí 17. listopadu, kterou organizuje Nadace Partnerství. První alej byla vysazena v roce 2018 při příležitosti oslav 100 let Československa
u Řípu, druhá o rok později při výročí sametové revoluce ve Vestci u Prahy a třetí loni u Šatova na Znojemsku. 2x ČTK

Týden před Vánoci
PCR test pro
každého zdarma,
navrhuje epidemio-
log Maďar.

PodleMariana Jurečky aktuál-
ní koronavirová situace nevy-
žaduje nouzový stav. „Zatím
stačí nástroje pandemického
zákona,“ řekl předseda
KDU-ČSL v pořadu Partie Tere-
zie Tománkové v CNN Prima
News. Naopak někdejší pre-
miér Vladimír Špidla očeká-
vá, že se během několika týd-
nů situace stane tak vážnou,
že bude nouzový stav rozum-
ným řešením.
V souvislosti s koronavi-

rem byl nouzový stav poprvé
vyhlášen 12. března 2020, po-
druhé před rokem 5. října.
Nouzový stav byl několikrát
prodloužen, skončil letos
11. dubna. Celkově byl vyhlá-
šen na 254 dní. Opatření jsou
nyní vydávána podle pande-
mického zákona, jehož účin-
nost vyprší na konci února
příštího roku.
Jurečka, který je spojován

s možným vedenímminister-
stva práce a sociálních věcí
v budoucí vládě, by při sou-
časném vývoji koronavirové
pandemie byl pro pravidelné
testování nejen ve školách,
ale i ve firmách. Postupně by

se podle něj od toho mohlo
upouštět v regionech, kde
bude situace lepší.
Vláda v demisi podleminis-

tra průmyslu, obchodu a do-
pravy Karla Havlíčka o ploš-
ném zavedení testování ve fir-
mách nyní neuvažuje. V pořa-
du České televize Otázky Vác-
lava Moravce uvedl, že pro
jeho zavedení by Českomuse-
lo být ve velmi vážném stavu
jako například v jarníchměsí-
cích, kdy se rozbíhalo očková-
ní, zatímco nyní je situace
jiná a je naočkováno 70 pro-
cent dospělé populace. Místo-
předseda ODS Martin Kupka
v pořadu zmínil, že řada fi-
rem své zaměstnance testuje
a testování ve firmách jemož-

né doporučit. Oba se shodli,
že je třebamotivovat lidi k oč-
kování. To je důležité i podle
Jurečky, motivací by mohl
být například finanční bonus
nebo jeden až dva dny dovole-
né navíc.
Epidemiolog Rastislav Ma-

ďar by doporučoval před vá-
nočními svátky umožnit
všem zájemcům se zadarmo
otestovat PCR testem. „Aby
se ti, co si to vyhodnotí tak,
že by mohli mít rizikový kon-
takt, mohli otestovat,“ uvedl
v Otázkách Václava Moravce.
Tyto testy by se podle něj ne-
měly hradit z veřejného zdra-
votního pojištění, ale uvolnit
by se na ně měly peníze
zvlášť.

Očkování

12,77
Od začátku vakcinace
koncem loňského prosince
bylo v Česku aplikováno
12,77 milionu dávek
očkování. Mezi 10,7 milionu
obyvatel ČR má ukončené
očkování 6,2 milionu lidí.
Sedmidenní incidence
vzrostla na 693 případů
na 100 tisíc obyvatel.
Reprodukční číslo vzrostlo
o tři setiny na 1,35.
V nemocnici s covidem-19
leží 3736 lidí, v těžkém stavu
je 557 lidí.

Nové případy

9161
V sobotu přibylo v Česku
9161 nově potvrzených
případů nákazy koronavirem.
Je to o 3423 nakažených více
než před týdnem, podobně
vysoký sobotní nárůst počtu
nakažených byl naposledy
zaznamenán na počátku
března. Nejvíce potvrzených
nákaz přibylo minulý týden
v úterý, laboratoře potvrdily
14 557 případů nemoci
covid-19. Hranici deseti tisíc
překonal počet infekcí i ve
středu, ve čtvrtek a v pátek.

Ode dneška začínají platit
nová proticovidová opatření.

● Mimořádné opatření ohledně
nošení respirátorů na
vysokých školách (VŠ) bude
od pondělí platit v učebnách,
kde se schází alespoň padesát
studentů. Ti dosud měli
povinnost je nosit jen
ve vnitřních prostorech
v případě, že nejsou usazeni.

● Pravidelné testování na covid
budou muset od pondělí
podstupovat všichni
neočkovaní zaměstnanci,
kteří pracují ve zdravotnictví
a přicházejí do kontaktu
s pacienty. Testování se bude
opakovat jednou týdně, první
testy musí být provedeny
nejpozději do 22. listopadu.

● Zkracuje se platnost testů
pro návštěvy v sociálních
zařízeních. Antigenní nově
platí jeden den, PCR tři dny.

● Nově se mění i to, že cizinci,
kteří dlouhodobě legálně
pobývají na území České
republiky, budou mít
očkování hrazené z rozpočtu
ministerstva zdravotnictví.
Hradit si budou muset pouze
výkon, tedy aplikaci očkovací
látky.

● Dnes se zároveň ještě
uskuteční 2. kolo lokálního
testování na covid-19
ve školách ve 23 okresech,
které vybralo ministerstvo
zdravotnictví kvůli vyššímu
výskytu nákazy ke konci října.

● Vláda v demisi podle
ministra zdravotnictví Adama
Vojtěcha projedná během
dneška také další opatření,
podle kterého by se do
budoucna neuznávaly
výsledky antigenních testů
a samotestů proti covidu-19,
ale jen výsledky PCR testů. ČTK

„Na nouzový stav
teď není situace“

Zpřísňují se opatření na VŠ a ve zdravotnictví

Citát

Osobně bych se
momentálně klonil
k tomu nezavádět
povinné očkování.
KAREL HAVLÍČEK,MINISTR PRŮMYSLU,
OBCHODU A DOPRAVY

Citát

Během svátků se může
nákaza dostat ke zrani-
telné části populace,
a to skrze děti, které
nakazí své prarodiče.
RASTISLAV MAĎAR, EPIDEMIOLOG
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V Tančícím domě
se koná odvážná
výstava. Deník
Metro nabízí ma-
lou „ochutnávku“.

Muzea a galerie nezažívají
nejlepší období. Kvůli korona-
viru jsou lidé opatrnější a na
výstavy se nehrnou. Expozice
jsou ale stále otevřené a nabí-
zejí poznání i zábavu. Napří-
klad Galerie Tančící dům le-
tos otevřela svou dosud nej-
kontroverznější výstavu. Pra-
ha dekadentní návštěvníky
pobouří i vzdělá. Deník Met-
ro ve spolupráci s galerií se-
stavil miniseriál, který dá na-
hlédnout za oponu odvážné
expozice. Ta dokumentuje de-
kadentní život v Praze v prů-
běhu 20. století, a to doslova
od A do Ž. Výstava je totiž
uspořádaná podle abecedy:
každému písmenu odpovídá
jedno téma. Metro se zaměři-
lo hlavně na pražská témata.
Náš miniseriál začíná písme-
nem E.
Historie secesního hotelu

Evropa by vydala na román.
Největší slávu získal v době,
kdy jej vlastnil restauratér Ka-
rel Šroubek. Hotel byl za prv-
ní republiky skutečným feno-
ménem. Před válkou tu sídlil
například britský obchodník
Nicholas Winton, který od-
tud řídil záchranu židov-
ských dětí před nacismem.
Zdejší kavárnu miloval herec
Vlasta Burian, který se přáte-

lil s hotelovým šéfkuchařem
aúdajně si občas chodil do ho-
telové kuchyně i trochu zava-
řit. Franz Kafka tu měl pro
změnu své jediné autorské
čtení. Interiéry hotelu několi-
krát posloužily filmařům, ať
už jako inspirace pro filmo-
vou restauraci na Titanicu,
nebo si přímo zahrály třeba
ve filmi Mission: Impossible.
Výstava Praha dekadentní

ale připomíná ještě jednu za-
jímavost, o které se tolik ne-
mluví. Kavárna hotelu byla
po většinu 20. století patrně
nejvýznamnějším místem
pro setkávání homosexuálů.
„Po druhé světové válce v ka-
várně fungovala nepsaná dis-
tribuce prostoru. V přízemí
sedávali homosexuální hosté
vmíseni mezi ostatní, avšak
mezanin, odkud lze do příze-
mí shlížet přes zábradlí kru-
hového ochozu, byl čistě ho-
mosexuálním hájemstvím,
a to jak mužským, tak žen-
ským,“ popisuje méně zná-
má fakta historik Jan Seidel.
„Obě navzájem komuniku-

jící patra měla různý stupeň
intenzity ‚teplého faktoru‘,
což historik Franz Schindler
interpretuje jako výhodné
pro ty zájemce o seznámení
s osobou téhož pohlaví, kteří
přišli poprvé a necítili se v no-
vém prostředí ve své kůži či
se nechtěli vystavovat riziku,
že budou nutně interpretová-
ni jako homosexuálové: ti se
mohli usadit dole,“ vysvětlu-
je Seidel.
Jednou z častých návštěv-

nic kavárny byla například
Heda Bartáková. Tato dáma

se stala ikonou pražských ho-
mosexuálů v období normali-
zace. Výrazně se líčila, vyzýva-
vě se oblékala a chovala se fri-
volním, nespoutaným a ne-
konvenčním způsobem.
Také se tradovalo, že pochází
z boční větvě francouzských
Bourbonů, právě díky tomu
se jí přezdívalo „hraběnka
Heda“.
Útlum z hlediska homose-

xuální klientely začal patrně
na přelomu 70. a 80. let, kdy
byl jednak uzavřen mezanin
pro denní hosty a nadále byl
využíván pouze k servírování
snídaní pro hotelové hosty.
„Navíc z Václavského náměs-
tí zmizely tramvaje. Tedy vý-
razný městotvorný prvek,“
dodává historik.
Sláva hotelové kavárny

v 80. letech postupně upada-
la do stínu a místo se stalo ra-
jonem prostitutů, kteří zde
měli snadný přístup k zahra-
niční klientele ubytované
v hotelu.
Úplně novou kapitolu za-

čal hotel v roce 2016, kdy
budovu odkoupila firma
Prague Prime Home Manage-
ment spadající pod rakous-
kou skupinu Julius Meinl. Ta
momentálně hotel rekon-
struuje a rozšiřuje. Ve vnitro-
bloku přistaví další osmipat-
rovou budovu, která zvýší
ubytovací kapacitu na 160
lidí, vzniknou zde také konfe-
renční prostory pro 210 lidí,
wellness a panoromatická
restaurace. Předpokládaný
termín dokončení je sta-
noven na konec roku
2022.MAREK HÝŘ

Secesní hotel Evropa na Václavském náměstí právě prochází rekonstrukcí. MAFRA

Evropa byla také
rajon prostitutů

* Nabídka ovoce a zeleniny neplatí pro filiálky:
Ostrov, Praha-Hloubětín, Praha-Palmovka.

34,90
59,90
-41%

1,50
4,50
-66%

59,90
79,90
-25%

12,90
17,90
-27%

NABÍDKA
PLATÍ OD 15. 11.
DO 16. 11. 2021

* Hrozny
růžové
dovoz Itálie
I. jakost
1 kg

Kaiserka natural
běžné pečivo pšeničné
ze zmrazeného
polotovaru
60 g
(=100 g 2,50)

Filety z aljašské
tresky MSC
mražené
475 g
(=100 g 12,61)

VELKOPOPOVICKÝ
KOZEL 11
Pivo
světlý ležák/řezané
Max. 40 kusů na osobu/den
0,5 l vratná láhev
(=1 l 25,80)

odrůda
Red Globe
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Jsou lehké, snad-
no se přenášejí,
lidé je milují. Jen-
že na ně narazíme
všude. I tam, kde
by být neměly. Plas-
tové a hliníkové
obaly na nápoje.

Češi patřímezi evropské třídi-
cí šampiony. Alespoň se tím
rádi chlubí. Skutečná využi-
telnost a zpracování vytřídě-
ných plastů, papíru a dalších
surovin však není bůhvíjaká.
Hlavně PET lahve a také alu-
miniové plechovky končí
spíš ve spalovnách a na sklád-
kách než zpátky ve výrobě.

Jinde to jde, co u nás?
Výrobci nápojů, kteří mají

díky prodejům v plastech
a hliníku skvělé zisky, jsou
ale v posledních letech kupo-
divu těmi, kteří by se případ-
nému zálohování PET lahví
a plechovek nebránili. Hleda-
jí nejen zjednodušené způso-
by výroby, aby například pet-
ka snáze skončila opět na vý-
robní lince.
Giganti, kteří mají na trhu

velký podíl, už delší dobu pro-
sazují zavedení zálohovacího
systému. Slibují si od toho, že
placené obaly se už nebudou
po Česku povalovat. Když to
jde jinde v Evropě, proč by to
nešlo i u nás? V současné
době systém záloh na PET lah-
ve a plechovky funguje v de-
seti zemích Evropy. Další více
než dvě desítky zemí o tomto
systému vážně uvažují nebo

se jej přímo chystají zavést.
Blízko jeho spuštění je Slo-
vensko, které začne záloho-
vat od 1. ledna 2022.
Zatím těmi, kdo se spíše

vzpírali, byli obchodníci. Jak
systém nastavit, kde vlastně
odevzdané obaly skladovat?
Kolik práce to lidem pracu-
jícím v prodejnách přinese
a jaké budou náklady obchod-
níků? Zdá se, že ale tlak vý-
robců i tyto brzdicí plochy
obrušuje.
„Svaz obchodu a cestovní-

ho ruchu je připraven disku-
tovat nad novým systémem
zálohování obalů, konkrétně
PET lahví a hliníkových ple-
chovek,“ reagoval minulý tý-
den Tomáš Prouza, prezident
Svazu obchodu a cestovního
ruchu České republiky a vice-
prezident Hospodářské ko-
mory ČR na nedávnou inicia-
tivu pěti velkých producentů
nápojů.

Giganti spojili své síly
Iniciativu pro zálohování

založili významní výrobci
nápojů Coca-Cola HBC Česko
a Slovensko, Heineken Česká
republika, Kofola ČeskoSlo-
vensko,Mattoni 1873 a Plzeň-
ský Prazdroj. Iniciativa pro zá-
lohování představila plán,
jak toho dosáhnout. Cestou
k opravdové recyklaci je ploš-
ný systém zálohování nápojo-
vých PET lahví a plechovek.
Jejich krok je zajímavý i z po-
hledu toho, že v regálech ob-
chodů patří mezi relativně
„nesmiřitelné“ soupeře.
„Zálohování prosazuji

v České republice už několik
let. Jsem totiž přesvědčen, že
celé nápojové odvětvímá uni-
kátní příležitost stát se prv-

ním plně cirkulárním prů-
myslem. Jsem opravdu rád,
že jsme spojili síly s kolegy
z dalších čtyř nápojářských fi-
rem s jasným cílem podpořit
zavedení plošného zálohová-
ní v ČR,“ komentuje podporu
systému zálohování generál-
ní ředitel Mattoni 1873
Alessandro Pasquale.

Svaz obchodu má v plánu
s autory iniciativy o zálohová-
ní PET lahví a hliníkových
plechovek jednat především
o tom, jak celý systém nasta-
vit tak, aby skutečně plnil své
cíle. „Nedělejme, prosím, chy-
by z předchozích let – bez za-
pojení retailu žádný systém
zálohování fungovat nemů-
že,“ připomíná Prouza.

Jednou budeme dál
„Jakmile se zavedl popla-

tek za plechovky i petky, tak
z ulic zmizely,“ konstatuje
Češka Zita, která žije už tři-

cet let v Sasku a parky nebo
lesy plné odhozených lahví
i plechovek od pití dobře pa-
matuje. Zálohování obalů při-
jali podle ní Němci dobře, vy-
hodit „peníze“ si troufne jen
hlupák. „Vždycky je dost lidí,
kteří si sběrem těch nevráce-
ných obalů rádi přivydělají,“
konstatuje Zita.
To si uvědomují i výrobci

a autoři iniciativy. Tak, jako
se nikde neválejí vratné lah-
ve od piva, nebudou se v pří-
padě záloh PET lahví a plecho-
vek válet ani tyto. „Současný
systém třídění odpadu fungu-
je dobře, recyklace už méně.
Je potřeba posunout se
o krok dál, od třídění k oprav-
dové recyklaci tak, aby vysbí-
rané materiály mohly být
opakovaně používány v uza-
vřeném koloběhu,“ uvádí
Kristýna Havligerová, mana-
žerka vnějších vztahů Iniciati-
vy pro zálohování.

Odpůrci hledají důvody,
proč to nejde
„Zálohování funguje

v mnoha zemích, kde působí-
me, a jeho pozitivní dopad je
zřejmý. Zlepšil se zpětný sběr
materiálu, který využíváme
na opětovnou výrobu nápojo-
vých obalů. Zavedení záloho-
vání dává smysl i v České re-
publice a my chceme, aby byl
zdejší systém mezi nejlepší-
mi,“ uvádí Dan Timotin, gene-
rální ředitel Coca-Cola HBC
Česko a Slovensko.
Kupodivu jedním z moc-

ných odpíračů záloh v Česku
jeministerstvo životního pro-
středí. Současný systém sbě-
ru je podle něj vysoce funk-
ční a plošné a povinné záloho-
vání PET lahví a plechovek od-
mítá. Tento resort se totiž
obává, že by při vyřazení PET
lahví z tříděných kontejnerů
klesla vůle lidí třídit odpa-
dy. PAVEL HRABICA

Zástupkyně
První místopředsedkyní
Sněmovny se stala Věra
Kovářová (na snímku). Roz-
hodla o tom o předsedky-
ně dolní komory Markéta
Pekarová Adamová, když
stanovila pořadí nyní pěti-
ce místopředsedů. Kovářo-
vá tak bude Pekarovou
Adamovou přednostně za-
stupovat při její absenci,
pokud bude sama přítom-
ná. Jde o svolávání schůzí
Sněmovny a o řízení orga-
nizačního výboru. Dalším
místopředsedou v pořadí
je Jan Bartošek, následují
Jan Skopeček, Olga Richte-
rová a Jana Mračková
Vildumetzová. ČTK

Ani výrobci nápojů už nestojí o takovou „reklamu“. METRO

Čisté Slovensko

15
Tolik eurocentů bude už od
ledna 2022 možné inkasovat
na Slovensku za jednu vráce-
nou plechovku od piva či od
jiného nápoje, stejně tak za
PET lahev. Zálohování budou
podléhat nápojové obaly s ob-
jemem od 0,1 litru do tří litrů,
ty budou opatřeny kódem.
Spotřebitelé je budou moci
vrátit na 6500 místech,
i prostřednictvím automatů.
Slováci předpokládají, že
v roce 2025 se takto vrátí
zpět do oběhu devadesát
procent těchto obalů.

inzerce

Zálohy na plechovky a petky?
Velcí hráči trhu začali jednat
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Důvodem vyšších
výdělků je vyšší
odbornost.

Pro stát a veřejný sektor v Čes-
ku pracuje stále více cizinců.
Letos v prvním pololetí jich
bylo přes osm tisíc. Za posled-
ních deset let jich tak přibyly
zhruba dvě třetiny. Většinu

zahraničních sil ve veřejné
sféře tvoří lidé ze Slovenska.
Následují zaměstnanci
z Ukrajiny, Ruska a Polska.
Ve veřejném sektoru v prv-

ním pololetí pracovalo cel-
kem 652 100 lidí. Pracovníci
s jiným než českým občan-
stvím tak tvoří asi 1,2 procen-
ta zaměstnanců. Lidé ze zemí
EU se mohou většinou o mís-
to ucházet za stejných podmí-
nek jako Češi a Češky. Kvalifi-

kovaní cizinci ze států mimo
sedmadvacítkumohou získat
povolení, zaměstnavatelé
o ně stojí.
Polovina Slováků a Slove-

nek ve státních a veřejných
službách vydělávala víc než
54 913 korun. Meziročně me-
diánový výdělek slovenských
zaměstnanců vzrostl zhruba
o 23 procent. O 24 procent si
polepšily ukrajinské síly. Po-
lovina z nich ve veřejné sféře

letos v prvním pololetí pobí-
rala víc než 39 322 korun. Me-
diánový plat ruských pracov-
níků činil 43 343 korun, byl
tedy o 14 procent vyšší než
před rokem. Důvodem vyš-
ších výdělků je vyšší odbor-
nost či vyšší pozice zahranič-
ních expertů. Ve zdravotnic-
tví to bývají třeba lékaři. Me-
dián platu českých zaměst-
nanců veřejného sektoru byl
39 902 korun. ČTK

inzerce

9069
139 9090199

8 rolí, 2-vrstvý3 ks

V minulých letech

7700
Loni podle výroční zprávy
informačního systému
pracovalo ve veřejných
a státních službách asi 7700
lidí ze zahraničí. V předcovi-
dovém roce 2019 jich bylo
7100, v roce 2015 jen 5100.

Lukov láká
Letošní návštěvnost zříceni-
ny hradu Lukova na Zlín-
sku se blíží k 25 tisícům
lidí. Loni na památku, jejíž
historie sahá do 13. stole-
tí, zavítalo zhruba 20 tisíc
platících návštěvníků. Kvů-
li opatřením proti šíření
koronaviru však tehdy byl
hrad několik týdnů zcela
uzavřen. Letos členové
a příznivci Spolku přátel
hradu Lukova, který památ-
ku zvelebuje, opravili
západní obvodové hradby
jádra horního hradu. ČTK

Až v prosinci
Výluka na trati z Pardubic
do Chrudimi se protahu-
je. Původně se měly vlaky
vrátit na železnici mezi
největšími městy kraje
v těchto dnech. Za odklad
může zdržení, které vznik-
lo ještě před startem vel-
kých železničních moder-
nizací. Kvůli opravě pardu-
bického i rosického nádra-
ží tak musí pasažéři dál
do autobusů, které posky-
tují náhradní dopravu.

Přibudou další
Chytrá toaleta slouží už
tři roky lidem v městské
části Ostrava-Jih. Osvědči-
la se, proto příští rok při-
budou také v dalších čás-
tech města. „Při vstupu se
toaleta automaticky akti-
vuje a rozsvítí. Splachová-
ní, vodovodní kohoutek
nebo dávkovač na mýdlo
fungují bezdotykově,“
přiblížil Martin Bednář,
starosta obvodu Ostra-
va-Jih. iDNES.cz

Veřejný sektor. Cizinců je více

Krátce
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Kdo je odpovědný za úraz, kte-
rý se stane během pracovní
pauzy? Po více než deseti le-
tech tahanic se Italka Rosan-
na B. dozvěděla, že si za něj
může sama. Neměla chodit
s kolegy na kávu.

Nyní již důchodkyně Rosan-
na B. si v roce 2010 tak jako
každý den během pracovní
doby zašla do nedalekého
baru a na „stojáka“ s kolegy
vypila rychlé espresso. Italská
klasika. Jenže když se vracela
do kanceláře, uklouzla a zlo-

mila si zápěstí. Celých čtyři-
cet dní pak byla tehdejší úřed-
nice na nemocenské. Její po-
jišťovna jí však odmítla vypla-
tit kompenzaci s tím, že se ne-
jedná o pracovní úraz. Rosan-
na se obrátila na soud a o čtyři
roky později se domohla roz-
hodnutí, že má peníze dostat.
S tím se zase nesmířila pro-
tistrana a se sporem šla výš.
Případ nakonec skončil až

u kasačního soudu v Římě,
nejvyšší italské instance. Ta
nyní rozhodla, že žena na od-

škodnění nemá nárok.
Espresso podle nich není „fy-
ziologická potřeba spojená
s pracovní činností dotyč-
né“. Dá se totiž odložit nebo
zrušit.

Soudci také zdůraznili, že
je úplně jedno, že zaměstna-
vatel svým podřízeným povo-
lil vyrážet na kávu mimo kan-
celář, protože tam neměli ká-
vovar a v budově nebyla kan-
týna. Rosanna nynímusí uhra-
dit soudní výlohy ve výši 5300
eur (134 tisíc korun). iDNES.cz

Alžběta II. odřekla účast
Britská královna Alžběta II. se ze zdravotních důvodů
nezúčastnila tradiční ceremonie k uctění vojáků pad-
lých ve světových válkách. Podle Buckinghamského
paláce má panovnice problémy se zády. Alžběta II.
měla včera přihlížet tradiční pietě u kenotafu, symbo-
lického hrobu neznámého vojína, v centru Londýna
a je zklamaná, že se tak nestane. Šlo by o první veřej-
nou akci od říjnové hospitalizace. Královskou rodinu za-
stupoval princ Charles s manželkou Camillou (nahoře vle-
vo) či princ William s manželkou Kate (uprostřed). 2x AP

Pauza na kávu. Není životní
potřebou, rozhodli v Itálii

Aktivace článku?
Polsko spolu s Litvou a Lo-
tyšskem kvůli migrační
krizi na hranicích s Bělo-
ruskem zvažuje aktivaci
článku čtyři smlouvy o Se-
veroatlantické alianci,
řekl polský premiér Ma-
teusz Morawiecki. Tisíce
migrantů, původem hlav-
ně z Blízkého východu,
nyní táboří na běloruské
straně u polských hranic
a jejich skupiny se opako-
vaně pokoušejí zdolat po-
hraniční plot a proniknout
na polské území.

První zemřelý
Erupce sopky na jednom
ze španělských Kanárských
ostrovů, která trvá už osm
týdnů, si vyžádala první
oběť. Stal se jí sedmdesátile-
tý muž, který zemřel při od-
straňování sopečného pope-
la ze svého domu. Okolnos-
ti úmrtí vyšetřuje policie.
V sobotu ráno také na
ostrově La Palma zazname-
nali zemětřesení o síle pěti
stupňů, které bylo podle
televize RTVE cítit i na
dvou dalších Kanárských
ostrovech.

Schválili dohodu
Představitelé téměř 200
zemí světa se na konferen-
ci COP26 v Glasgow shodli
na společném znění doho-
dy o dalším postupu v boji
s klimatickými změnami.
Země souhlasily s postup-
ným odklonem od používá-
ní uhlí k výrobě elektrické
energie. Formulace závaz-
ku byla pod tlakem Číny
a Indie na poslední chvíli
oslabena a namísto původ-
ně navrhovaného postupné-
ho zavržení uhlí hovoří jen
o postupném omezení. ČTK

Život se zkompli-
koval hlavně
neočkovaným.

Lidi bez dokončeného očko-
vání proti covidu-19 v Rakous-
ku od půlnoci na dnešek čeká
celostátní lockdown. Ozná-
mil to včera kancléř Alexan-
der Schallenberg po video-
konferenci vlády s hejtmany
spolkových zemí. Země opat-
řením bojuje proti čtvrté
vlně covidové pandemie.
Opatření ještě včera večer

schvaloval hlavní výbor Ná-
rodní rady, který schvaluje
nařízení vlády. „Situace je
vážná,“ řekl lidovecký kanc-
léř a dodal, že existuje rele-
vantní rozdíl ve výskytu pan-
demiemezi očkovanými a ne-
očkovanými.
Schallenberg a ministr

zdravotnictví Wolfgang
Mückstein přitom varovali,

že mohou přijít ještě přísněj-
ší opatření. Podle kancléře je
také rozhodující, aby byla
opatření kontrolována. Jejich
porušování má být „důsledně
sankcionováno“.
Omezení pohybu bude pla-

tit pro všechny osoby, které
nejsou očkované a zároveň se
v posledních 180 dnech nezo-
tavily z koronavirové nákazy.

Už nyní v Rakousku nemají
neočkovaní přístup do restau-
rací, na sportovní akce nebo
do kadeřnictví.
Nové je pro neočkované to,

že budou omezeni i při naku-
pování. Nakoupit si budou
moci jen zboží každodenní
potřeby. Nadále mohou na-
vštěvovat zdravotnická zaří-
zení, školy nebo místa
k „uspokojování základních
náboženských potřeb“.
Z omezení, které bude zatím
platit deset dní, jsou vyjmuty
děti mladší 12 let; lidí s jed-
nou dávkou vakcíny se lock-
down nebude týkat, pokud
předloží negativní PCR test.

Lockdown pro neočkované
v Rakousku, které má zhruba
8,9milionu obyvatel, postihne
přibližně dva miliony lidí. Ně-
kteří experti tvrdí, že opatření
je nedostatečné, a požadují,
aby se všichni, tedy i očkovaní
a uzdravení, museli prokazo-
vat negativním PCR testem při
návštěvě restaurace.

V Rakousku epidemie vý-
razně sílí, země zaznamená-
vá nové rekordy v denních po-
čtech nově nakažených. V so-
botu úřady registrovaly do-
sud nejvyšší přírůstek 13 152
infikovaných. Včera po poled-
ni země hlásila 11 552 pozitiv-
ních testů za uplynulých
24 hodin, což je nejvyšší ne-
dělní hodnota od začátku pan-
demie. Dalších 17 lidí v sou-
vislosti s covidem-19 zemřelo.
V současnosti je v rakouských
nemocnicích 2327 lidí s koro-
navirem, z toho 433 na jednot-
kách intenzivní péče.
Nejhorší je epidemická si-

tuace ve spolkových zemích
Horní Rakousy, které sousedí
s Jihočeským krajem, a Salc-
bursko. Obě tyto země už dří-
ve ohlásily uzávěru pro neoč-
kované proti covidu-19 ode
dneška. Kancléř Schallen-
berg už v pátek upozornil, že
počítá s tím, že se s hejtmany
spolkových zemí dohodne na
celostátním lockdownu. ČTK

Okolní země

Řada zemí nyní zpřísňuje pod-
mínky pro neočkované.

● Německo na začátku října
pozastavilo bezplatné testy
na covid-19 pro občany, aby
zvýšilo tlak na neočkované.
Některé ze spolkových zemí
jdou v nařízeních ještě dál.
Bádensko-Württembersko
pro neočkované od 3. listo-
padu stanovilo, že do restau-
rací a volnočasových zaříze-
ní nově mohou jen s PCR tes-
ty. Rozsáhlé omezení spole-
čenského života pro neočko-
vané zavedlo od 8. listopadu
Sasko. Lidé bez očkování
tam nesmějí do interiérů
restaurací, hospod, klubů
a na velké kulturní a sportov-
ní akce, to stejné platí také
v Braniborsku.

● Na Slovensku vláda 10. listo-
padu schválila předlohu zá-
kona, podle které by úřady
měly mít možnost nařídit fir-
mám a jiným podnikatelům,
aby vstup zaměstnanců či
zákazníků do svých provozů
podmínili zejména covido-
vým certifikátem. To se
bude vztahovat také na poli-
cisty či vojáky.

Citát

Nečiníme tento krok
s lehkým srdcem, ale
bohužel je nutný.
ALEXANDER SCHALLENBERG
RAKOUSKÝ KANCLÉŘ

Krátce

Rakousko. Od půlnoci
platí částečný lockdown



LÉKÁRENSKÁ REVOLUCE
V PÉČI O PLEŤ

PLANTHÉ OLEJ NA SUCHOU
A CITLIVOU PLEŤ

obsahuje vysoce proma�ťující a zvláčňující
rostlinné oleje se zklidňujícími extrakty
a resveratrolem. Kombinace ostropest-
řecového, hroznového a meruňkového
oleje má vysokou vy�ivující a zvláčňující
aktivitu, díky které se poko�ka zregeneru-
je a je lépe chráněna před vněj�ími vlivy.
Olej je určen pro �etrné o�etření suché a�
velmi vysu�ené poko�ky se sklony k aler-
gickým projevům, atopii a k lehčí formě
akné.

PLANTHÉ HYALURONOVÉ SÉRUM
OMLAZUJÍCÍ

obsahuje jedinečnou kombinaci kyseliny hyaluronové, rů�ové
vody, extraktů zeleného čaje a chmele. Tato kombinace látek
efektivně hydratuje a vypíná pleť, účinně vyplňuje vrásky. Zele-
ný čaj poko�ku chrání před vněj�ími vlivy a zpomaluje stárnutí.
Chmel stimuluje regenerační procesy a udr�uje pru�nost pleti.
Květinová voda z rů�í navíc dodává pleti jemnou svě�í vůní a mla-
distvou energii.

PLANTHÉ HYALURONOVÉ SÉRUMOMLAZUJÍCÍ

PLANTHÉ RETINOL SÉRUM PROTIVRÁSKOVÉ

PLANTHÉ OLEJ NA SUCHOU A CITLIVOU PLEŤ

PLANTHÉ HYA
OMLAZUJÍCÍ

obsahuje jedinečn
vody, extraktů ze
efektivně hydratu
ný čaj poko�ku ch
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Květinová voda z r
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aktivitu, díky které
je a je lépe chráně
Olej je určen pro �
velmi vysu�ené po
gickým projevům,
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PLANTHÉ ODLIČOVACÍ SÉRUM
�ETRNĚ ČISTÍCÍ

obsahuje kombinaci �etrných čistících slo�ek, rů�ové vody, citrulinu a extraktu Aloe vera.
Sérum tedy účinně čistí bez podrá�dění a vysu�ení pleti a očního okolí. Snadno odstraňuje
vícevrstvý make-up či voděodolnou řasenku. Unikátní slo�ení upravuje pH pleti na její při-
rozenou hodnotu, poskytuje jí intenzivní hydrataci, a navíc pleť příjemně osvě�í a barevně
sjednotí.

DERMATOLOGICKY TESTOVÁNO.

PRÉMIOVÁ ŘADA LÉKÁRENSKÉ KOSMETIKY, KTERÁ JAKO PRVNÍ NA ČESKÉM TRHU PŘINÁ�Í DO LÉKÁREN
CELOSVĚTOVĚ OBLÍBENÉ KOSMETICKÉ OLEJE DOPLNĚNÉ O KLINICKY OVĚŘENÉ PŘÍRODNÍ LÁTKY
S BLAHODÁRNÝMI ÚČINKY NA POKO�KU A PLEŤ. www.planthe.cz

@planthelaboratories
EXKLUZIVNĚ V LÉKÁRNÁCH!

PLANTHÉ RETINOL SÉRUM
PROTIVRÁSKOVÉ

obsahujekombinacipřírodníchrostlinnýcholejůaretinolu (vitaminuA)
s extrakty rozmarýnu, granátového jablka a rakytníku. Toto unikátní
slo�ení séra viditelně redukuje i hluboké vrásky a pigmentové skvrny,
působí také proti jejich dal�ímu vzniku. Va�i pleť posílí, zpevní a navrá-
tí jí ztracenou vitalitu.
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Pražská kabelovna
funguje již století.
Za tu dobu ani je-
dinkrát nezastavila
provoz.

Červený komín opatřený svis-
lým nápisem Prakab zná nej-
spíš každý, kdo někdy křižo-
val autem či autobusem praž-
skou Hostivař. Požárněbez-
pečnostní kabely z této továr-
ny, které dávají denně život
soupravám metra, pražským
obchodním centrům či třeba
Letišti Václava Havla, v této
čtvrti vyrábějí již sto let. De-
ník Metro vyrazil do areálu,
který byl dříve známý jako
Hostivařské kabelovny, aby
si prohlédl zdejší magické
prostory.

Historie kabelovny
Společnost Prakab Pražská

kabelovna v roce 1921 získal
a pod tímto názvem zaregis-
troval pokrokový elektrotech-
nik a průmyslník Emil Kol-
ben. Společnost je po celou
svou stoletou historii v nepře-
tržitém výrobním procesu.
Dodnes firma vyrábí kabely
v původních prostoráchhosti-
vařské továrny.
„Ročně jde o více než 120 ti-

síc kilometrů kabelů o celko-
vé váze 25 tisíc tun. Naší spe-
cialitou jsou například kabe-
ly, které dokážou fungovat
i několik hodin při probíhají-
cím požáru a stále například
osvěcovat únikové východy
a podobně. O naše produkty
tohoto typu je tedy logicky
zvýšený zájem tehdy, když vy-
hoří například nějaký hotel,“
říká pro deník Metro generál-
ní ředitel a jednatel společ-
nosti Tomáš Zieschang.
Historie kabelů jako tako-

vých se pojí s telegrafickým
spojením, rozmachem použí-
vání elektrické energie a roz-

vojem elektrotechniky. Záslu-
hou zmíněného podnikatele
jsou s Prakabem spojena tako-
vá slavná jména jako Thomas
Alva Edison, Nikola Tesla
nebo František Křižík, jehož
studentem Emil Kolben byl.
O významu a strategičnosti
kabelového průmyslu v mo-
derní historii svědčí i skuteč-
nost, že Prakab plně fungoval
i během druhé světové války.
Nyní firma patří do holdin-

gu SKB Industrieholding
GmbH, kam spadají napří-
klad také rakouské Schwe-
chater Kabelwerke či ICS In-
dustrial Cables Slovakia.
„Více než polovina produkce
naší firmy míří do zahraničí,
a tak kabely Prakab nalezne-
me také ve vídeňském met-
ru, v solární elektrárně v Aus-
trálii nebo na letecké základ-
ně Ramstein v Německu.
Do této zmíněné veřejnosti
nepřístupné budovy jsem se
dostal osobně i já. S kabely se
to totiž má tak, že dokud fun-
gují, nikdo vás nikam nevolá.
Šlo tedy o poruchu,“ svěřuje
Metru Zieschang.

Koukni, kabel z Prakabu
Kabely vyrobenými v Hosti-

vaři jemetropole doslova pro-
špikovaná. Mezi nejzajíma-
vější zdejší projekty se řadí re-

konstrukce Národního mu-
zea, při které bylo použito
přes dvě stě kilometrů
požárněbezpečnostních kabe-
lů, Obchodní centrum Cho-
dov, ale i tunel Blanka.
„Mediální kauza kolem

zvlhlých kabelů v Blance
v roce 2015 vznikla proto, že
se nákupčí nedomluvil se sta-
vebníky. Do země tak dali ka-
bely, které měly být uchyce-
ny ve stěnách či stropě. Ni-
kdo nám to tedy neměl tehdy
za zlé,“ vzpomíná Zieschang,
který je ve vedení Prakabu
sedm let. Profesionální defor-
mace jej nutí neustále kou-
kat někamdo výkopů, případ-
ně v budovách na odhalené
stropy plné drátů. „Když jedu
v metru, vždycky upozorňuji
na naše kabely na zdech tune-
lu za okny. Je to takový můj
zvyk,“ směje se Zieschang.

Udržitelná továrna
Prohlídka hostivařského

areálu byla po všech strán-
kách impozantní a plná růz-
ných vychytávek. Například
plast, kterým se jednotlivé
dráty obalují, tu rozvádí v po-
době malých granulí jakási
potrubní pošta. Než se čers-
tvě obalené kabely spletou
do obřích copánků a navinou
na obrovské cívky, musí se

nejprve chladit ve vodních
lázních. Ty jsou v továrně
dlouhé přesně třicet metrů.
„Délka je dána tím, že čím

větší halu máte, tím delší je
lázeň. Delší káď znamená
rychlejší zchlazení obalu ka-
belu, a tedy i výrobu. Vodu
máme z vlastního vrtu,“ popi-
suje při prohlídce výrobny
Zieschang. Do jejích prostor
se občas dostanou v rámci ex-
kurzí i žáci a studenti. „Větši-
nou jde o průmyslovky a zá-
kladky,“ doplňuje.
Veškeré výrobky kabelov-

ny nesou již od roku 2010
označení certifikátu Česká

kvalita. Na vývoji nových
technologií pracuje podnik
i s vysokými školami, přede-
vším s Českým vysokým uče-
ním technickým v Praze
a Technickou univerzitou
v Liberci. Prakab je podle ředi-
tele Zieschanga v rámci mož-
ností i maximálně ekologic-
ký. Firma opakovaně získala
také několik ocenění v této
oblasti, a to kvůli zdejší recyk-
lacimateriálů a jejich opětov-
nému využití.
První zásadní změny po sto

letech čekají zdejší areál v ná-
sledujícím roce. Po sanaci sta-
rých skladištních budov se
podnik rozhodl využít své
strategické polohy v hostivař-
ské průmyslové zóně a vyčle-
nil téměř třetinu své plochy
pro výstavbu nových průmys-
lových a skladovacích hal. Ty
chce firma pronajímat napří-
klad společnostem provozují-
cím e-shopy s potravinami,
oblečením či elektronikou.
„Většina hal má být postave-
na na ploše 25 tisíc metrů
čtverečních v létě příštího
roku,“ uzavírá Zieschang.

Loni vyrobili 121 tisíc kmměděných a hliníkových kabelů.

Zaměstnanci se fotili před areálem Prakabu již v roce 1929.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.czSpolečnost Prakab patří k lídrům ve svém oboru.

Lázeň, ve které se kabely chladí, je dlouhá třicet metrů.

S kabely firmy Prakab se setkáte i v tunelech metra. 5x METRO

Hostivařské kabely mají sto
let. Vidět jsou i z oken metra



INZERCE



www.metro.cz SERVIS pondělí 15. listopadu 2021 10

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.50 Na krok od nebe IV
16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.05 StarDance XI ... kolem do-

kola
20.15 Rapl II (11/13)
21.15 Reportéři ČT
22.00 Krotitelé dluhů
22.30 Revival
00.25 AZ-kvíz
00.55 Banánové rybičky
01.25 Z metropole, Týden v re-

gionech
01.55 Kalendárium

16.35 Letecké katastrofy
17.25 Život za železnou oponou
18.20 Bedekr VII
18.50 Kostarika – návrat do

panenského lesa (2/2)
19.15 Co Čech, to chovatel (3/8)
19.25 Československý filmový

týdeník 1971 (1383/2379)
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Modrá krev II
21.00 Dračí císař a jeho říše
21.50 Hitlerův kruh zla (10/10)
22.45 Utop se, nebo plav
00.45 Sviňa
02.25 Queer: Veřejná tajemství
02.50 Ze zoo do zoo
03.15 V zámku a podzámčí

15.55 KriminálkaMiami III (17)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4151)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Specialisté (147)
21.25 Specialisté (53)
22.30 Policie Chicago III (3)
23.30 KriminálkaMiami III (16)
00.45 KriminálkaMiami III (17)
01.40 Odložené případy VI (14)
02.20 Střepiny
03.10 Na lovu
03.55 Specialisté (53)

Cena za pravdu. Krimiseriál
(ČR, 2018)

04.45 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Hvězdy nad hlavou (12)

Hoří. Seriál (ČR, 2020)
21.30 Tlouštíci
22.35 Hledá se táta a máma
23.50 Šéfem za pár minut II
00.25 Policie v akci
01.25 Návrat komisaře Rexe IX

(4)
Nauč se řemeslu. Krimiseriál
(Rak./It., 2009)

02.25 Jake a Tlusťoch IV (4)
Kolem půlnoci. Krimiseriál
(USA, 1987-1992)

03.25 Policie Hamburk IX (5)

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Sejmi zločin
14.45 Óčko hity
15.00 Mixxxer e-sport
17.00 Óčko hity
17.30 Mama kydy
17.35 Óčko hity
18.00 CZ & SK
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
20.30 Over Drive
20.35 Óčko hity
21.30 NakedWarm-up
22.00 Naked Attraction
22.30 Drive
23.00 Óčko flirt

INZERCE

Doplňujte podle legendy vodorovně
a svisle stejná slova. Tajenka je
vodorovně i svisle.

1. dávat plody
2. blízká lidu
3. tajenka
4. údolí
5. vlastní

Ivanovi
6. nejistě

(hovor.)

Teplotní rekordy: - 8,0 °C (1983) 16,4 °C (2006) Bio:
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TV tipy

BERAN 21. 3. – 20. 4.
V okolí se objeví někdo, o koho jevíte zájem,
a daná osoba vám přijde dokonalá. Okolí ale ví,
co je to za jedince, a rozmlouvá vám to!

VÁHY 23. 9. – 23. 10.
Máte vleklé spory s někým v rodině. Tento člo-
věk má tendence vás stále nějakým způsobem
ovlivňovat a vy se mu nechtěně podřizujete.

BÝK 21. 4. – 21. 5.
Očekávejte obrovský příval energie. Může za to
napětí mezi úplňkem v Býku a Sluncem ve Ští-
ru. Jejich protichůdné energie jsou ohromné.

ŠTÍR 24. 10. – 22. 11.
Slunce ve Štíru si na vás posvítí a bude na-
stavovat situace tak, abyste měli sebekázeň
v maličkostech a pořádek v materiální sféře.

BLÍŽENCI 22. 5. – 21. 6.
Šance na úspěch v zaměstnání jsou pro vás
nyní vysoké. Konečně si šéf všiml vašich kvalit
a oceňuje vaši pozici mezi zaměstnanci.

STŘELEC 23. 11. – 21. 12.
V práci procházíte stresujícím obdobím, doma
nic nestíháte, nemáte čas na rodinu ani na
sebe. Podepisuje se to na vaší psychice.

RAK 22. 6. – 22. 7.
V práci jste nervózní a napjatí a kolem vás se
šíří vlna negativní energie. Může za to jeden
kolega, který má netaktní poznámky.

KOZOROH 22. 12. – 20. 1.
Konečně se vám podařilo přesvědčit někoho
z rodiny, aby se jisté záležitosti v domácnosti
pohnuly dopředu. Kompromis je na spadnutí!

LEV 23. 7. – 22. 8. VODNÁŘ 21. 1. – 20. 2.
Úplněk spojený se zatměním Měsíce propůj-
čuje celému dni, a zejména pak noci, naprosto
ohromující moc. Využijte toho pro sebe!

PANNA 23. 8. – 22. 9.
Problémy tento týden nastanou hlavně v dlou-
hodobých svazcích. Vaše milostné spojení vý-
razně naruší žárlivost, která bude oboustranná.

RYBY 21. 2. – 20. 3.
Jste nadšení z toho, že máte vedle sebe
člověka, na kterého je spolehnutí. Nyní při-
cházíte na to, že takových lidí je jako šafránu.

Týdenníhoroskop 15. 11. – 21. 11. 2021

Uplněk bude mít výrazný vliv na váš metabolis-
mus a zatmění navíc moc Měsíce znásobí. Vy-
hýbejte se proto tučným a smaženým jídlům.

Tuto službu poskytuje: E.M.A. Europe s.r.o., P.O. Box 14, Praha 5, 110 05, technicky zajišťuje Materna,
1 sms/55 Kč vč. DPH, 1min/70 Kč vč. DPH,max. délka hovoru 17minut, www.ema.bz, www.platmobilem.cz

Luštěnka

Počasí

DNES ZÍTRA STŘEDA ČTVRTEK

6/10 °C 6/10 °C 5/9 °C 5/9 °C

PÁTEK

5/9 °C

Sudoku
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Petra Desenská
Deset
až

patnáct.

Blanka Kulhánková
Určitě ne víc

než
Kačka Blažková.

ODŠLAP

Josef Sláma
Dříve více,
dnes kolem
dvaceti.

Kolik přečtete ročně knížek?

Opravdu je to
fraška?
Čtu noviny Metro, náhod-
ně také položenou otázku
na aktuální tvrdou proti-
covidovou kampaň. A na-
jednou nechci věřit svým
očím!!! Mladá slečna Avi-
na odpoví, že nechápe,
proč se tak tlačí na pilu.
Mladík pan Matyáš (jsou
tam fotky) odpovídá, že je
to stejná fraška jako varo-
vání na cigaretách. Kde ti
lidé žijí? Oni nic nevědí
o situaci, o mrtvých, léka-
řích a všech zdravotní-
cích, kteří zažívají tu kata-
strofu a pracují ze všech
sil, aby zachránili životy
všem, kteří to potřebují.

EVA JIRSOVÁ

Pohádka
Pan Písařík, majitel Bohe-
mia Energy, sehrál pěk-
nou pohádku o šíleně
smutné princezně, když
sděloval odběratelům, že
se jim omlouvá za likvi-
daci své firmy, snad ukáp-
la i slzička. Také se ptám,
k čemu slouží Energetický
a regulační úřad vedený
panem Trávníčkem, který
nic nehlídá, nemá žádné
kompetence, o ničem
neví. Proč je zaměstnává-
me za ty peníze?

EVA DUDÁKOVÁ, PRAHA

Stejnou věc můžete pokaždé vidět jinak. Svět je krásný z nadhledu,
ale i z podhledu. Záleží totiž na tom, jak se na něj podíváte. Jen se
přitommusíte hodně pokrčit a dávat pozor, aby něco nejelo.
Třeba jako filip_a_tramvaje a jeho Mokré koleje na Malostranské.
Filip Cerny_Fotograf

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Řešení sudoku

MEKY
Je středa večer, a to vždycky píšu sloupek do Metra. Redakci
ho posílám až ve čtvrtek, abych nebyl úplně za Hujera, ale po-
kud nemám zrovna tvůrčí krizi, je to ve středu celé po kupě.
Dnes tvůrčí krizi mám – před hodinou zaplavila média a so-
ciální sítě zpráva, že zemřel Miroslav Žbirka, na jehož písnič-
kách jsem vyrostl. Slýchal jsem je z rádia a televize, ale hlav-
ně jsem je slyšel na mikulášské diskotéce v tělocvičně po-
děbradského gymplu, kam jsem v polovině osmdesátek na-
stoupil do prváku.
Představit si její atmosféru je dnes už v podstatě nemožné,
přesto se o to pokuste: Tmavomodrou tmu co chvíli prořízne
barevný záblesk; pokaždé v něm zazáří výrazné stíny a rtěnky
spolužaček, které jste dosud viděli nalíčené jen velmi střídmě

nebo vůbec.
Všechny voní podobnými
vůněmi, vždycky jednou
z těch tří, které se tehdy
dají koupit, ale vy byste
přísahali, že kterýkoli pra-
men vlasů po té vůni po-
znáte. Uniformní mohéro-
vé svetříky toho na dív-

čích postavách víc skrývají, než zvýrazňují, ale vy všechnu tu
závratnou krásu vidíte ostřeji než kdykoli předtím. Pak s ně-
kterou z těch spolužaček sedíte vzadu na žíněnkách, poslou-
cháte Atlantidu a víte, že teď to všechno začíná. Že teď vám to
všechno začíná. V zásadě se nemýlíte.
Pak uteče moc let, je vám padesát a zrovna sedíte u noťasu,
když na Twitteru vyskočí, že zemřel Žbirka.
Nejdřív vám ta slova nedávají žádný smysl, ale pak se najed-
nou zhoupne svět, jako když se vám pod nohama propadá
zem, celý světadíl, a vy víte, že je to Atlantida. Už se nikdy
nevynoří. Ale v tom podstatném období tu byla.
Díky, Meky. Díky.

Sloupek

Anketa

Dopisy a vzkazy

Komiks

PETR
KUKAL
OKRESNÍ BÁSNÍK

Citát

Mohérové svetříky
na dívčích postavách
toho víc skrývají, než
zvýrazňují.
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Od římských toa-
let, které sloužily
jako diskuzní sály,
přes středověké
prevéty až po mo-
derní záchody a bi-
dety. Taková byla
historie míst, kam
musíme všichni.

Aby bylo jasno hned na začát-
ku. Světový den toalet
(19. 11.) není nějakou bizarní
či recesistickou akcí, ale při-
pomenutím závažného fak-
tu, že ani ve 21. století nemá
na čtyři miliardy lidí přístup
k zdravotně nezávadným hy-
gienickým zařízením a spla-
chovací toalety jsou pro ně
stále nedostupným luxusem.
Přitom snaha nějak „zkul-

turnit“ vyměšování je stará ti-
síce let. Známé je v tomto

ohledu hlavně nyní Pákistá-
nu náležející starověké měs-
to Mohendžodáro, které už
před více než 2300 lety dispo-
novalo kanalizací, do níž pa-
daly výkaly, přičemž proudí-
cí voda je odnesla do řeky.

Důmyslný Řím
Zatím nejstarší objev toale-

ty nás však zavádí do ještě
vzdálenější minulosti, kon-
krétně do kamenné neolitic-
ké osady na západním pobře-
ží ostrova Mainland na skot-
ských Orknejských ostro-
vech. Obydlena byla už před
více než pěti tisíci let, dnes
jsou její zbytky na seznamu
UNESCO. Když v roce 1850
osadu ukrytou pod nánosy
půdy poodkryla velká bouře,
ještě to nikohomoc nevzrušo-
valo. Ve 20. a 30. letech
20. století však už byla odhra-
bána celá a, jak posléze zjisti-
li vědci, tamní dávní obyvate-
lé už měli k dispozici kanali-
zaci, kam ústila díra z toalet.

Důmyslným kanalizačním
systémem se pyšnil také sta-
rý Řím. Po celémměstě vznik-
la síť několika desítek veřej-
ných toalet, které zároveň
plnily funkci jakýchsi spole-
čenských minicenter. Toa-
lety totiž uvnitř nebyly od
sebe odděleny, takže zvláště
mužští zástupci střední a vyš-
ší třídy zde při vykonávání po-
třeb debatovali třeba o politi-
ce. Jak příznačné.

Z „výsernice“ pod hradby
Středověk byl dobou tem-

na po všech stránkách. Větši-
na lidí kálela do nočníků, kte-
ré pak vylévali z oken ven na
ulice. Nesnesitelný zápach
vedl některé osvícenější vlád-
ce k budování kanalizací, jež
však většinou ústily do řek,
které městem protékaly a zá-
roveň byly hlavním zdrojem
vody, což nebylo zrovna ideál-
ní spojení. To na hradech se
ve stěnách alespoň stavěly
místnůstky vyčnívající mimo
hradby, z nichž exkrementy
padaly dírou rovnou pod
opevnění. Říkalo se jim
prevéty, česky libozvučně
„výsernice“.
V roce 1597 vynalezl Angli-

čan John Harrington první
moderní splachovací záchod,
v té době už zároveň v mno-
hýchměstech začaly platit zá-
kazy vylévání nečistot z oken
nebo se dokonce vyžadovalo
napojení nových domůna bu-
dované kanalizační stoky.

O takřka dvě staletí později,
v roce 1775, si záchod podob-
ný tomu Harringtonovu ne-
chal v Londýně patentovat
Alexander Cummings. Cesta
k tomu, aby se splachovací zá-
chod nacházel v každé do-
mácnosti, byla však ještě
předlouhá. Vždyť ještě v prv-
ních dekádách 20. století
byla v českých zemích v pa-
vlačových domech běžná spo-
lečná toaleta, no a suchý zá-
chod v rohu zahrady pamatu-
je u svých babiček na venko-
vě ještě leckdo i dnes. 5PLUS2

Hradní prevét 2x ARCHIV

Splachovací toaleta

inzerce

Toalety. Posaďte se a račte
konat a třeba také debatovat
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Spisovatelka, herečka a cesto-
vatelka Darina Ničová (40) vy-
dala knižní trilogii Proti prou-
du o osudu svého pradědečka
Jana Fukały, který byl za vál-
ky odsouzen za šíření protina-
cistických letáků. V rozhovo-
ru pro deník Metro líčila, jak
se k sepsání propracovala
a co byly největší impulzy.

Zkuste popsat, jak to s va-
ším pradědečkem bylo. Co
během druhé světové vál-
ky provedl?
On byl aktivní už v první

válce, kdy se dostal do ruské-
ho zajetí. Pak se vrátil, oženil
se a měl čtyři děti. Jednou
z nich byla moje babička
Anna, která vzpomínala na
třicátá léta jako na nejkrás-
nější dobu svého života. Udě-
lala zkoušky na střední ško-
lu, kamměla nastoupit v září
roku 1939, takže už nenastou-
pila. Pradědeček se pak spolu
se synem Gustavem zapojil
do šíření protinacistických le-
táků. Je pravda, že na Těšín-
sku, kde žili, byl odboj hodně
aktivní, zvlášť u polského
obyvatelstva, a babiččina ro-
dina neměla problém přiznat
polskou národnost. V březnu
1940 probíhala čistka, takže
byli oba za ty letáky zatčeni
a uvězněni. V listopadu pro-
běhl ve Vratislavi soud, kde
byli odsouzeni. Gustav dostal
rok a tři čtvrtě a pradědeček
dva a půl roku těžké kárné
věznice. Půl roku už ale měli
odslouženo ve vazbě. Gustav
dostal lehčí věznici, protože
mu bylo teprve sedmnáct let.

Ostatní z rodiny jim tuto
činnost nerozmlouvali?
To netuším. Ale ten leták

se objevil i u nich doma, tak-
že šla v šestnácti letech na vý-
slech i babička. Ta pak říkala,
že tam měli nacisti vymyšle-
ný systém příchodů a odcho-

dů. Měli před výslechovými
místnostmi dvojité dveře
a mezi nimi vždy stál voják,
aby si lidé, kteří seměnili, ne-
mohli říct, o co tam šlo. Další
příhoda je, že když babička
s prababičkou doma uklízely,
našly onen leták v šuplíku.
V tu chvíli zaslechly těžké
boty na schodech v baráku,
cožmělo být znamení domov-
ní prohlídky. Babička tedy
dala ten leták do těžké lavice
s odnímatelným víkem a sed-
la si na ni. Přestože byla pro-
hlídka důkladná, neřekli ba-
bičce, aby si stoupla. Člověk
si klade otázku, jak by se za-
choval on.

Jak se pak pradědeček
dostal z vězení až do
koncentračního tábora
v Osvětimi?
Měli ho pustit na podzim

roku 1942, ale asi měsíc před-
tím vešly v platnost k jeho
smůle takzvané prováděcí
předpisy, které umožňovaly
vydávat vězně do rukou gesta-
pa s nežádoucím návratem.
Když tedy pradědečka v říjnu
propustili z věznice, jel do Tě-
šína na regionální stanici
gestapa a místo toho, aby
mohl jít domů, odcestoval
transportem do Osvětimi.
Tam strávil zhruba tři měsí-
ce, než umřel. Rodina o něm
vůbec nic nevěděla, ani to, že
byl v Osvětimi měsíc v tamní
nemocnici, což je obdivuhod-
né, že přežil. Dostal tyfus
a byla tam tehdy velká zima,
což ho v kombinaci s malým
přídělem stravy skolilo. Na
poslední fotografii z Osvěti-
mi přitom vypadá docela sil-
ně, jako by se nic nedělo.

Příběh, který zasáhl vaše
předky, jste znala už od
malička. Ne vždy se v rodi-
nách o pohnutých osudech
mluví. Jak to bylo u vás?

Myslím, že je běžné, že vás
zajímá, jak to vypadlo na svě-
tě předtím, než jste se naro-
dil. Zjistíte, že lidé, k nimž
vzhlížíte, byli také jednou
malí, ale právě i to, co se teh-
dy odehrávalo. A postupně se
dozvíte historicko-politické
kontexty. Najednou víte, že
se děly věci v životech vašich
předků, které nebyly úplně
dobré. Ale je důležité, abyste
se o nich dozvěděl už jako
dítě a uvědomil si, že život
není jen hraní na pískovišti.
Když si dáte jako malý nebo
malá vše dohromady, vzniká
emoční povědomí o právu
a spravedlnosti, aniž byste si
uvědomovali, že se tomu tak
říká.

Kdy jste si zmíněné pří-
běhy dala do souvislostí?
Náš konkrétní příběh do-

stal reálnější podobu, když
bratr babičky Gustav napsal
v 90. letech čtyři díly rodinné-
ho příběhu pro své sourozen-
ce. To mi bylo asi dvanáct let.
Celé to vyhotovil ručně včet-
ně desek, fotografií, napsal to

kaligrafickým písmem. Bylo
vidět, jakou lásku tomu věno-
val. U popisu rodičů psal vždy
Maminka a Tatínek s velkými
počátečními písmeny. Jmenu-
je se to Životopis našeho Dra-
hého Otce. A najednou jsem
viděla černé na bílém, co mi
babička předtím vyprávěla.
Gustav to psal z pohledu teh-
dy sedmnáctiletého kluka,
kterého zatklo gestapo. Další
věc byla, že pradědečkův
úmrtní list vykazoval znaky
arogance moci. Zemřel
19. ledna, ale úmrtní list se-
psali až 6. února. V ten samý
den jsem se narodila. To když
se vám ve dvanácti spojí, tak
začíná v hlavě šrotovat, co
s tím udělat. Motivovalo mě
to, abych šla na Literární aka-
demii, kde jsem měla mož-
nost studovat v ateliéru Jiří-
ho Stránského, který přežil
uranové doly, takže něco
o politickém věznění věděl.

Mezi tím ručně psaným ži-
votopisem a studiem na
vysoké škole uběhla něja-
ká doba. A další léta uply-
nula do sepsání vašich
knih. Bylo potřeba vše ješ-
tě promyslet a nechat
uzrát?
Když jsem vysokou školu

končila, tak už jsemměla prv-
ní verzi příběhu a člověk při-
dává další na základě život-
ních zkušeností. Když jsem
zjistila, že jsem pradědečka
vyobrazila jako superhrdinu,
tak se mi to nelíbilo. Bylo to
moc přeslazené. Věděla jsem,
že tammusím dostat uvěřitel-
nou lidskou stránku. Původní
verze dokonce byla filmový
scénář, pak jsem ho teprve
přepisovala do prózy, do té
trilogie. První díl je soubor
šesti povídek, které se navzá-
jem prolínají. Tak jsem pří-

běh viděla já. Druhý díl je his-
torický román a třetí historic-
ký dokument, tedy literatura
faktu, to, co se opravdu stalo.

V roce 2013 jste se navíc
o pradědečkovi dozvěděla
hodně nových informací.
Byl to tedy další impulz,
proč vše sepsat?
Ano, tehdy na mě z osvě-

timského archivu vykoukla
na internetu informace, že
evidují jeho fotku, číslo i po-
byt v tamní nemocnici. A to
jsou věci, které chtěl Gustav
znát už pro svůj životopis a tě-
mito otázkami jeho dílo kon-
čí. Když jsem se nové informa-
ce dozvěděla, řekla jsem si,
že musím prozkoumat, co je
na tom pravdy. Pomohli mi
jednak v Osvětimi, ale také
doktor Mečislav Borák, který
už bohužel zemřel. Byl to vel-
ký odborník na těšínskou pro-
blematiku. Doporučil mi tě-
šínský archiv, archiv bývalé-
ho těšínského gestapa, kde
jsem objevila další věci. Pak
mi byl ještě doporučen Bun-
desarchiv v Berlíně, od čehož
jsem si ale moc neslibovala.
Ale poslalimi, že evidují šede-
sát stránek záznamů z vý-
slechů, zatykače, úřední zá-
znamy z roku 1940. Nechala
jsem si to z němčiny přeložit,
a můj hrdina dostal zase
nové obrysy.

Další etapa tedy je, že by
byl příběh zfilmovaný?
To by byl splněný můj dět-

ský sen, ale nemyslím si, že
bych se sama dokázala
ujmout producentské činnos-
ti. Uvidím, jaké budou reakce
na knihy.

Autorka knih Darina Ničová 3x ARCHIV DARINY NIČOVÉ

PAVEL
URBAN
pavel.urban@metro.czSnímek Jana Fukały z koncentračního tábora v Osvětimi

Její pradědeček Jan Fukała

„Člověk si klade otázku, jak by se
při prohlídce gestapem zachoval“
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Pech uspěl
Vítězem Rallye Český
Krumlov se stal Václav
Pech (na snímku) a posu-
nul se na třetí místo v ko-
nečném hodnocení mis-
trovství ČR v automobilo-
vých soutěžích. Druhý byl
Jan Kopecký, který si zaji-
stil titul s předstihem. ČTK

Čeští fotbalisté získali v sobo-
tu definitivu účasti v březno-
vém play-off o postup na mis-
trovství světa 2022. Po kvalifi-
kační výhře Francie nad Ka-
zachstánem 8:0 mají svěřen-
ci trenéra Jaroslava Šilhavé-
ho jistotu, že do baráže pro-
jdou nejhůře coby jeden ze
dvou vítězů skupin Ligy náro-

dů. Přímo na šampionát v Ka-
taru postupují první celky
z kvalifikačních skupin,
týmy na druhých místech
čeká play-off. Do něj se dosta-
nou dva nejlepší vítězové sku-
pin Ligy národů, kteří v kvali-
fikaci neuspějí. Češi nastoupí
zítra ve 20.45 proti Estonsku
a můžou být ještě druzí. ČTK

Svěřenci trenéra
Filipa Pešána
obsadili v turnaji
Euro Hockey Tour
poslední místo.

Tři zápasy, tři porážky a hro-
zivé skóre 5:13. To je bilance
českých hokejistů na turnaji
Karjala. Po prohrách 1:4 se
Švédskem a 2:4 s Finskem
ztratil český výběr v Helsin-
kách i včera, kdy nestačil po-
měrem 2:5 na Rusko. Ve dru-
hé části vedl soupeř už 4:0,
pak střídal brankář Štěpán
Lukeš, který chytal za národ-
ní tým v sobotu poprvé.

Trenér Filip Pešán byl po
třetí prohře na turnaji velmi
smutný. „Jsou to zápasy troš-
ku jako přes kopírák. Každou
první třetinu jsme prohráli:
0:2, 0:3, teď znovu 0:2. Uděla-
li jsme nesmyslné fauly. Do-
stali jsme dva góly v soupeřo-
vých přesilovkách, což určilo
velmi výrazně ráz toho zápa-
su. Ve třetí třetině jsme stáhli
sestavu na tři pětky a pokusi-
li se ještě o zázrak, což bohu-
žel nevyšlo. Myslím, že nás
Rusové předčili nejen v do-
vednosti, ale i v rychlosti
a síle. Prohráli jsme drtivou
většinu osobních soubojů,
sem tam mi to přišlo, jako
kdybychom byli junioři my
a oni ti dospělí,“ hodnotil
Pešán.

Podobně hovořil také kapi-
tán Michal Řepík. „My jsme
o nich věděli, že jsou rychlí,
a trenéři nás na to připravova-
li. Věděli jsme, že odehráli vý-
borný zápas se Švédskem. Bo-
hužel jsme si zase nechali
v první třetině dát góly a na
mezinárodní scéně se to těž-
ko dotahuje. V poslední třeti-
ně jsme měli spoustu šancí,
ale trápila nás koncovka, ne-
byli jsme schopní dávat góly.
Soupeři neměli tolik šancí,
ale góly dali,“ uvedl Řepík.
O vítězství v turnaji hráli

Finové a Švédové, zápas skon-
čil až po uzávěrce.
Další turnaj v rámci Euro

Hockey Tour je Channel One
Cup, který se hraje v Rusku
od 16. do 19. prosince. ČTK

Nizozemec
Závod Světového poháru
v Táboře včera vyhrál tý-
den po triumfu na mistrov-
ství Evropy nizozemský cyk-
lokrosař Lars van der Haar
(na snímku). Český repre-
zentant Michael Boroš do-
jel na domácí trati osmnác-
tý. O nejlepší český výsle-
dek dne se postarala ju-
niorka Kateřina Hladíková,
jež byla čtvrtá. ČTK

Práce - nabídka
• Bartoň a Partner s.r.o. při-
jme STRÁŽNÉHO a RECEPČNÍ s
místem výkonu práce Litovel a
Olomouc. Nástup možný
ihned, HPP, zkrácený úvazek.
Mzda: od 106,60 Kč/hod.
Směnnost: nepřetržitý provoz,
12 hod. směny denní/noční.
Vyhrazeno pro OZP. Kontakt:
Halouzková 734 596 039.242366

Fotbal. Češi mají
jistotu play-off

Karjalu odehráli
Češi bez vítězství

Salač dojel čtvrtý
Český motocyklista Filip
Salač obsadil v závěreč-
ném závodě Moto3 ve Va-
lencii čtvrté místo a při-
psal si druhý nejlepší vý-
sledek sezony i kariéry.
Pro první vítězství v mis-
trovství světa si dojel do-
mácí Xavier Artigas. Sed-
minásobný mistr světa
MotoGP Valentino Rossi
se rozloučil s kariérou de-
sátýmmístem. Titul v krá-
lovské kubatuře si zajistil
už dříve Francouz Fabio
Quartararo. Poslední
závod sezony vyhrál vice-
mistr světa Francesco Bag-
naia. V Moto2 si titul desá-
tým místem zajistil Aus-
tralan Remy Gardner.

Sáblíková poslední
Rychlobruslařka Martina
Sáblíková obsadila na Svě-
tovém poháru v Tomas-
zówě Mazowieckém v zá-
vodě na 1500 metrů po-

slední, 19. místo v elitní
divizi A. Nikola Zdráhalo-
vá startovala v divizi B,
kde zajela třetí čas. V příš-
tím závodě seriálu by si
tak své pozice v divizích
měly vyměnit. Z vítězství
se v novém rekordu dráhy
radovala Japonka Miho
Takagiová. V pátek na
třech kilometrech ale
byla Sáblíková šestá. V so-
botu na kilometru obsadi-
la až 24. místo v divizi B.

Češky postoupily
Na tenisovém Turnaji mis-
tryň postoupil ve čtyřhře
český pár Barbora Krejčí-
ková, Kateřina Siniaková
s předstihem do semifiná-
le. V sobotu v Mexiku
zdolaly wimbledonské
šampionky Sie Šu-wej
z Tchaj-wanu a Elise Mer-
tensovou z Belgie 6:3, 6:1.
Ve dvouhře hrála Krejčíko-
vá včera večer o postup ze
skupiny s krajankou Karo-
línou Plíškovou. ČTK

Agüero končit nehodlá
Argentinský útočník Sergio Agüero popřel spekulace, že
by zvažoval kvůli potížím se srdcem konec kariéry. Třiatři-
cetiletý fotbalista Barcelony se ohradil proti informacím
rozhlasové stanice Catalunya Radio, podle níž mu dopo-
ručili skončit lékaři. Agüero na Twitteru uvedl, že pokra-
čuje v léčbě a věří v návrat na fotbalové trávníky. „Na-
vzdory fámám se řídím pokyny klubových lékařů, pokra-
čuji v testech a léčbě. Uvidíme, jaký bude za 90 dní po-
sun. Zůstávám však pozitivně naladěný,“ napsal Agüero.
Ten nedohrál předminulý týden kvůli potížím s dýcháním
zápas španělské ligy s Alavésem a vyšetření poté odhali-
lo maligní arytmii. O jeho kariéře rozhodnou testy. ČTK

Starožitnosti
• Mongolské, čínské, japon-
ské, turecké, perské starožit-
nosti i evropské historické
zbraně - koupím.
M:776 35 88 65238882

Číslo dne

43
Basketbalisté mistrovského
Nymburka ve 13. ligovém
kole podlehli 98:100 Opavě
a poprvé v sezoně zaváhali.
V nejvyšší soutěži prohráli po
dlouhých 43 zápasech. Nym-
burk v lize prohrál prakticky
téměř přesně po roce. Loni
15. listopadu podlehl 72:88
na Folimance USK Praha.

Krátce

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1
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